
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

— Članom radovljiškega okrajnega 
učit. društva. Naše društvo mora izvoliti 
po enega delegata za pokraiinsko lil glav
no skupščino. Ker zborovanja ni mogoče 
sklicati, ie društveni odbor sklenil pred
lagati za delegata pri pokrajinski skupšči
ni na Bledu tovco. Katarino Drol. na
mestnica tovca. L. Baebler; pri glavni 
skupščini v Sarajevu pa tov Drago Hu
de, namestnik tov. Egidij Schiffrer. Dru
štvenega predsednika namestnik _ za Sa
rajevo ie tov. Leopold Baebler. Člani, ki 
so drugačnih misli, naj pošljejo even
tualne predloge društvenemu odboru. — 
Odbor. 

+ LITIJSKO OKRAJNO UČITELJ
SKO DRUŠTVO zboruje dne 5. avgusta 
t. J. ob MslO. uri v Temenici pri Št. Vidu 
ob dolenjski progi v prostorih g. Fajdige 
s sledečim dnevnim redom; 1. Poročilo 
predsednika: 2. poročilo tajnika; 3. poro
čilo blagajnika: 4. volitev delegatov za 
pokrajinsko skupščino na Bledu in glavno 
skupščino v Sarajevu; 5. prosti predlogi 
in nasveti: 6 slučajnosti. K mnogobrojni 
udeležbi pozivlje — odbor. 

+ POROČILO O ZBOROVANJU 
PTUJ. UČIT. DRUŠTVA. KI JE OB
JAVLJENO v št. 29. moramo popraviti 
oziroma dopolniti. — O prirodopisnem 
pouku v osnovni šoli ie predaval tov
Ivanišič. nadučitelj iz Št. Jurja ob Ščav
nici. — Tov. predsednik se ie soomnil po
roke Nj. Vel. kralia Aleksandra z rumun
sko princeso Marijo. Povdarja. da je ve
likega pomena ta dogodek tudi radi tega, 
ker bo doprinesdl mnogo h konsolidaciji 
naše države. Navzoči.zajdičejo trikratni 
»Živijo« in zapoio »Bože pravde«. V ime
nu .društva čestita predsednik neumorno 
delavnemu tov. nadzorniku Fleretu na 
odlikovanju z redom Sv. Save. Moški 
zbor oa ie proslaviL.to čestitko s pesmi
co »Pozdravljen«

+ SLOVENJGRAŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je zborovalo dne 22. VI. 1922 
v šmartnem pri Slovenjgradcu ob nav
zočnosti 27 društvenih članov. 

Otvoritev: Tov. predsednik otvarja 
zborovanje s pozdravom na zborovalce 
in izraža veselje nad skoraj polnoštevilno 
udeležbo. Spominja se radostnega dogod
ka, poroke Nj. Vel. kralja Aleksandra s 
kraljično. Marijo. 

Referat: »Naše podrobno delo za šolo 
na podlagi raziskavama domače grude« 
ie bil podan na podlagi: praktičnih izkušenj 
na prav spreten način. Referent je doka
zal, kako bodi domača gruda podlaga in 
izhodišče vsemu pouku. Le takšen pouk 
prinaša življenje v šolske sobe, ker na
vaja učence k duševni samopridobiitnosti. 
Za dobro premišljeni referat se predsed
nik predavatelju iskreno zahvali. 



Poročilo o seji širjega sosveta UJU 
poda tovariš predsednik. Pri posarnezi 
točkah se razvrie živahna debata. Zbo
rovalci se striniaio v vseh točkah, so tudi 
za oovišanie članarine s pripombo, na] 
bodo zato članki v »Popotniku« bolj prak
tične vsebine »iz šole za šolo«. 

Volitev. Kot delegatka za pokr. skup
ščino na Bledu ie bila izvoljena tov. Vau
ootova, za namestnico tov. Šmidova. — 
Na svidenje dne 19. julija v Dravogradu! 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
ORMOŠKI OKRAJ ie zborovalo dne 22. 
iuniia t. 1. ori Sv. Miklavžu ob prav po
voljn; udeležbi. Zastopani nista bili le dve 
šoli. Iz Medžimurja ie prišel na zborova
nje tov. Latkovič. nadučitcli v Štrigovi, 
navdušeno pozdravljen od naše strani. 

Vdanostna čestitka kralju in kraljici. 
Društveni predsednik tov. Josip Rajšp se 
spominja v vznesenih besedah poroke NI 
Vel. kralja Aleksandra I. in N. V. kraljice 
Marije: društvo ie poslalo vdanostno vo
ščilo dne 8. junija potom okrajnega gla
varstva. 

Predavanje. Jugoslovenska Matica 
in slovensko učiteljstvo; predaval tov. 
.los. Rajšp ter ie na koncu svoie razprave 
izrekel želijo: Vsak učitelj in vsaka učite
ljica, član Jugoslovenske Matice! Isti po
ročevalec ie tudi izčrpno poročal o zad
nji seji širjega sosveta UJU. 

Delegatom za II. pokrajinsko skup
ščino v Ljubljani dne 2. in 3. septembra 
t. 1. ie izvoljen k društvenemu predsedni
ku še tov. Anton Kosi, namestnikom pa 
tov. Ljudevit Musek in tov. Angela Pore
karjeva. 

Prihodnje zborovanje bo 5. oktobra 
v Ormožu. 

Pevska vaja (prva) za moški zbor se 
ie vršila pred zborovanjem; drugo bo 
sklical tov. Dom. Serajnik meseca avgu
sta v Ormož, tretja bo o prilik: prihod
njega zborovanja. 

Izlet. 18. maja t. 1. je napravilo dru
štvo poučni izlet v zgodovinsko znano 
mesto Čakovec. Na kolodvoru sta nas po
zdravila tov. Stjepan Gorupič v imenu 
Medžimurskcga učiteljskega društva in 
Božo Šaranič za udruženo medžimursko 
učiteljstvo; odzdravil jima je naš pred
sednik. 

Najprej smo šli k Zrinjskemu gradu, 
kjer nam ie predaval učiteljiščni profesor 
dr. Mahorič o zgodovini čakervskega me
sta, o zriniskem gradu in njegovih gospo
darjih. Ogledali smo si nato čakovsko ti
skarno in veliko barvarno, meščansko 
šolo. kjer nas je pozdravil ravnatelj Kraut. 
in si ogledal: razstavljena ženska ročna 
dela učiteljice gospe Dernulc. V osnovni 
šoli kjer nas je čakalo zborujoče učitelj
stvo udruženega medžimurskcga učitelj
skega društva, nas ie iskreno pozdravil 
društveni predsednik tov. Stjepan Simun
čič, učiteljstvo pa je zapelo pesem »Uje
dinstvo«. V prenarandiji nas ie nagovoril 
ravnatdj Lesiak, učiteljiščniki in uči
teljiščnice na so zapeli v dobro izurjenem 
zboru učiteljsko himno in nežno medži
mursko narodno pesem »Vehni. vehnl vi
jolica !« 

čas ie hitro potekel; šli smo k obedu, 
ki je bil pripravljen v Buzovcu. Tukaj so 
se nam pridružili prijazni hrvatski tova
riši in tovarišice s svojim okrajnim šol
skim nadzornikom Franjem Galičem. ta
ko, da so bili vrtni prostori pri Gabercu 
popolnoma zasedeni. Vršili so se pozdravi 
in odzdravi v katerih se ie naglašalo po
trebno edinstvo Hrvatov s Slovenci in 
Srbi. Kotorski pristav g. Glogovec nam 
ie prinesel pozdrav od g. glavarja, ki radi 
uradne zaposlenosti ni mogel sam priti. 

Učitelji in učiteljice ormoškega okra
ja tega'sestanka ne bomo pozabili. Bilo je 
lepo Hrvatsko učiteljstvo nas je slove
sno sprejelo, šlo nam je pri celem izletu z 
vso ljubeznjivostjo na roko. priskrbelo 
nam ie pristop k že navedenim podjetjem 
in zavodom, priskrbelo nam izvrstnega 
predavatelja, pripravilp prijeten in potre
ben oddih ter nas sledhjič spremilo na ko^ 
lodvor in zapelo par domorodnih pesmi v 
slovo. Prisrčna hvala in na svidenie v 
Ormožu! 

+ UČITi DRUŠTVO KRANJSKE
GA OKRAJA je zbbravalo 22. jun.'1922. 
ob' navzočnosti 73 članov. V otvoritve
nem govoru omenja tov. preds., da je 
okr. šol. svet imenoval vse kraj. šol. 
nadzornike, ki jih ie predlagalo učitelj
stvo. Pred začetkom dnev. reda opozar
ja tajnik članstvo, da so društvena zbo
rovanja naš parlament, kjer se izmenja
vajo mislil izČiščajo razna mnenja in da
jejo smernice delovanju posameznim 
učnim osebam. Obžalovanja vredno je, 
če se predavatelje moti z medsebojnim 
razgovar jan jem, še mučnejši pa so vpra
šujoči pogledi nepazljivcev pri glasova
njih. Da še predavateljem ne odvzema 
veselja do dela, naj vsak posamezniK 
točno sledi njihovim (izvajanjem, nasprot

no pa je želeti, da se tov. predavatelji ! 

ne boje debat, ki so včasih plodnejše od 
referata samega. Treba seveda le stvar
nosti. 

Tov. Rudolf Horvat poda nato res 
izborili) poročilo o »alkoholizmuin otroku«, 
ki se zaključi v občem pritrjevanju s sle
dečo resolucijo: »Zavedajoč se poguoo
nosnega vpliva alkohola na mladino, za
htevamo, da se sklene zakon, ki naj pre
pove prodajanje alkohola mladini do is. 
leta. '. sakega, ki bi se pregrešil proti 
temu — ter vse t;ste. ki silijo otroke k 
Ditju. naj se kaznuje najstrožje. — isto bi 
želeli glede tobaka!«  Tov. Piškova st 
je izbrala za predavanje zgodovinsko, 
narodopisno in zemljepisno snov Jugo
slavije, ki naj v koncentrični obliki skuša 
pomiriti plemenske mržnje naših soroja
jakov. iz predavanja je bilo razvideti, da 
tovarišica sledi toku časa in da se pouk 
vravnava po sodobnih potrebah. Čuditi 
se je le. da mora kot 15ietna koroška 
učiteljica in begunka pojasnjevati, kje in 
kako si je zbrala učno gradivo. 

Predavanje tov. ravn. Lajovica je 
naperilo ost zveriženemu znamenju § 79. 
d. š. i. u. r. proti uradnim osebam, orga
niziranim v kteremkoli učiteljskem ueiru
ženju in proti postopanju šolskih oblasti 
v disciplinarnih zadevah. 

Prva resolucija glede ukinjenja § 79. 
ni bila sprejeta, ker je tozadevni izpre
minjevalni predlog že v razpravi pri viš. 
šol. svetu, poleg tega pa projekt šolske
ga zakona vsebuje zahteve po šolskih 
odrih. Tudi drugi resoluciji učitljstvo ni 
moglo pritrditi, ker bi analogno takemu 
sklepu morali izstopiti tudi iz političnih or
ganizacij vsi javni funkcionarji, ki so jih 
politične stranke dvignile na javna uradna 
mesta. Sadov našega dolgoletnega trp
ljenja ne bomo sami uničevali, tudi kot 
organizirana celota nikakega strahu pred 
uradnimi osebami drugačnega mišljenja. 

Odločno pa se je učiteljstvo zavzelo 
za tretjo resolucijo, ki zahteva, da se 
š o l s k e o b l a s t i ne z a v z e m a j o 
z a a n o n i m n e č a s o p i s n e n a p a 
d e , š e m a n j p a , da s e n a p o d l a 
g i t e h i z d a j a j o s t r i k t n i u k a z i 
a l i o d r e d b e , n e d a s e j e p r e j e o 
s t v a r i z a s l i š a l o p r i z a d e t o š o l 
s k o o b l a s t v o o l i o s e b o . 

Ga. Janja Miklavčičeva pojasnjuje 
naziranie predsednika viš. šol. sveta, ki 
trdi. da je učiteljstvo lahko hvaležno, če 
se mu z uradnimi pozvedovanji poda ča
stno zadoščenje za neopravičene napade. 

Na tajnikovo pojasnilo o časih izza 
Lampetove dobe, ko je deželni odbor 
podpisoval ovadbe junaških strahopetcev, 
zbor odločno vztraja na stališču, da si 
hoče sleherni učitelj pogledati oči v oči 
s pravimi napadalci, na edino pristojnem 
mestu, t. j . pred sodnijo, kjer se priče za
slišujejo poel prisego. Obžalujem obenem, 
da najgrše nizkotnosti v napadih učitelj
stva in šole krije s svojo akademsko 
častjo in poslansko imuniteto oseba, ki 
izhaja iz vrst srednješolskih učiteljev. 

Za jesensko zborovanje (v oktobru) 
se priglase kot referenti tov Kramar 
(zgodovina Škofje Loke), tov. Brtonceij 
(šolski odri) in tov. Rozmanova. 

+ UČITELJKO DRUŠTVO ZA LO
GAŠKI OKRAJ je zborovalo dne 24. juni
ja v Dolenjem Logatcu ob navzočnosti 44 
članov. 

Otvoritev. Predsednik tov. L. Pun
čuh je podal v kratkih besedah svoie po
ročilo omenjajoč, da ie odbor poslal o 
priliki poroke Nj. Vel. brzojavno čestitko. 
kar so navzoči s trikratnim »Živio« vzeli 
na znanje. Dalje ie poročal o akciji za iz
enačenje draginiskih doklad. ki je pa do
zdaj žalibog ostala brezuspešna. Nato ie 
tov. tajnik na kratko poročal o doseda
njem delovanju društva in obeh krožkov. 

Samostojni predlogi tov. Kosina. Prvi 
se je tikal izenačenja draginjskih doklad 
ter se te tozadevna resolucija soglasno 
sprejela in naložilo se je tov. tajniku, naj 
sestavi resolucijo z utemeljevanjem, kar 
precitaio naši delegati pri pokrajinski 
skupščini. — Drugi predlog se je tikal iz
nremembe društvenih pravil v toliko, da 
se vrši glavno zborovanje društva le 
enkrat letno — meseca maja ali junija, 
Tudi število krožkovili sestankov nai se 
omeji z ozirom na naš nepovoljni gmotni 
ix>ložaj. Tudi ta predlog je bil soglasno 
sprejet. Ravnotako dodatni predlog tov. 
predsednika, naj se člani, ki redno izosta
iajo, kaznujejo vsakikrat z globo 21) Din; 
če oa ne plačajo, se črtajo iz imenika 
društvenikov. — Tretji predlog je vsebo
val protest proti neobdržavanju okrajnih 
učiteljskih konferenc in nedelavnosti 
okrajnega šolskega sveta. V znak' prote
sta naj bi odpadlo nadzornišiko poročilo. 
V debato je poseglo več tovarišev ter ie 

i bil konečno spreiet tainikov predlog, naj 
velja ta protest kot direktiva našim za
stopnikom v okrajnem šolskem svetu 
Skrbe naj da se za prihodnje leto vstavi 

v proračun primeren znesek ter izposluje 
privolitev nadrejenih oblasti. Za sedai pa 
nai se zborovanje vrši po določenem 
dnevnem redu. 

Nadzornikovo poročilo je podal nato 
tov. predsednik. Izrekel ie vsemu učitelj
stvu priznanje ter dal nekaj metod, navo
dil za posamezne predmete. 

Šolski red. poročilo o niem ie odpad
lo ter se ie naložilo stalnemu odboru, nai 
ga sestavi. 

Poročilo knjižničnega odbora ie po
dal tov. Punčuh ter se je na njegov pred
loe sklenilo nai si odbor nabavi hekto
eraf. 

V stalni cdbor so bili nato izvoljeni 
tov. Česnik, Stegovec. Skubic, Kalmuso
va in Zvvblfova. Za delegatinjo k pokra
jinski skupščini ie bila izvoljena tov. Mo
dičeva iz Cerknice. 

Razstava. Ogledali smo si nato kra
sno ureieno razstavo, kjer so največjo po
zornost vzbujali poleg risarskih, izdelki 
deških in dekliških ročnih del. Pri tem 
nam ie tov. Hvala poročal o gojitvi deških 
ročnih del. 

S himno »Bože pravde« se je zaklju
čilo to krasno uspelo zborovanje. Nato 
smo imeli skupen obed. pri katerem nas 
ie zabaval orkester tov. Hladnika iz Ži
rov. Ves čas ie vladalo zelo animirano 
razpoloženje — na predlog tov. Punčuha 
se ie poslala brzojavna čestitka našim 
tov. Ganglu. Jelencu in Dimniku, ki so baš 
te dni preieli visoka odlikovanja. 

+ UČITELJSKA DRUŠTVA ZA OK
RA IE MARENBERG. MEŽIŠKO DOLI
NO IN SLOVENJGRADEC so zborovala 
dne 19. julija t. 1. v Dravogradu. 

Otvoritev: Predsednik mežiškega 
društva tov. Močnik otvori zborovanje lin 
»ozdravi vse udeležence, posebno tov. 
Humka iz Maribora. 

Volitev: Za predsednika skupnega 
zborovania se izvoli senior Slovemjrrača
nov tov. Vrečko Fran. podpredsednikom 
zapisnikarjem tov. Arnuševa M in tov. 
Šerbec Josip. 

Predavanja: Sledilo je predavanje 
tov. ravnatelia D. Humeka iz Maribora o 
temi: R i s a n i e k o t s v e t o v n i j e 
z i k , ki g a n a j v s a k u č i t e l j 
z n a in u p o r a b l j a . Predavatelj ie v 
temeljitem predavanju priporočal malo 
govorjenja in veliko risanja skoro pri vseh 
predmetih — razven slovnici. Podal nam 
ie tudi navodila, kako nai se te shematič
ne risbe izvršuieio. V II. delu svojega pre
davania o r o k o t v o r n e m p o u k u 
nam ie navedel iz svojih izkušeni, kako 
nai se izdeluje in popravlja razno gospo
darsko orodie etc. — Tov. predsednik Fr. 
Vrečko se mu za izborno in premišlijeno 
predavanje iskreno zahvali

Sledil ie referat tov. Mencina o temi: 
D e l o o b m e i n e g a u č i t e l j s t v a . 
V svojem obširnem idealno zasnovanem 
govoru, ki ie kazal v predmetu izvrstne
ga, trudoliubnega veščaka. ie referent 
predlagal ustanovitev odbora, ki'bi naj po
speševal, oz. nadziral delovanje kulturnih 
društev v obmejnih krajih. Pozneje naj bi 
se njega delovanie razširilo tudi po dru
gih okrajih. Želi se. da bi tov. predavatelj 
podal svoie predavanje v celoti v poseb
ni brošuri, ker ie eminentno vzgojnega po
mena. 

V pripravljalni odbor za obe obmejni 
društvi so se izvolili iz marenberškega 
društva tovariši Golob Lešnik in Womer, 
iz mežiškega pa tovariši Dobersek. Feinig 
in Košir. Tov. Mencinu pa se ie predsed
nik in ves zboj toplo zahvalil. 

Nato ie govoril tov. Moderndorfer o 
d o m o v i n s k e m p r i n c i p u in o 
vzgoji z ozironn na domačo grudo Pred
ložil ie tudi več tabel iz svoiega šol. oko
liša. Slednjič je priporočali oživiti mladin
ski list »Mlada Jugoslavija«. O važnosti 
naše m o r n a r i c e je govoril tov. Krai
nik. 

Tov. Moderndorfer je predlagal sesta
vo resolucije dede izboiijšanja našega 
gmotnega položaja. Resolucijo naj prouči
jo vsa na zborovanju navzoča društva po
samično in io potem predlože UJU. 

O ustanovitvi »Uč i t. d o m a« v Ma
riboru ie poročal tov. Hren iz Maribora. 
Njegovo poročilo je bilo zelo razveseljivo, 
kajti naše želje se bodo kmalu uresničile
Ne bo se namreč postavilo impozantne 
stavbe, marveč zidati se bo i>ričelo po pa
viljonih. 

Sklep: Tov. predsednik zaključi zbo
rovanje ob 17. uri. zahvaljuje se vsem. 
posebno pa onim. ki so vztrajali do konca 
zborovania in želi vsem vesele počitnice. 

+ DRUŠTVO UČITELJIC MEŠČ. IN 
OSN. ŠOL. UČITELJIC ŽEN. ROČ. DEL 
IN OTROŠKIH VRTNARIC ie zborovalo 
2. julija t. 1. v Mariboru ob lepi udeležbi. 
Prišle so celo učiteljice iz oddaljenih kra
jev, kakor iz ormoškega okraja in celo iz 
Celja. 

Predsednica pozdravi navzoče ob pr
vem pravornočnem zborovanju, izreka 

upanie. da bode vladala med članicami 
Drava sesterska ljubezen vzajemnost in. 
požrtvovalnost brez ozira na naziranie in 
službeno kategorijo. — V obširnem poro
čilu poda sliko dolgotraine borbe za po
trditev pravJl: o polletnem odborovem 
delovanju o različnih dopisih, ki so se od
poslali in dobili: o staniu borbe za enako
pravnost omoženih učiteljic z neomoženi
mi ter o seii širiega sosveta UJU pov.
Ljubljana. 

Predavanje: Socialno delo učiteljice, 
se ie odložilo na jesensko zborovanje v 
začetku šolskega leta. ker se hoče k temu
zborovanju novabiti tudi ženski naraščaj 
učiteljišča. Tokrat pa nam ie vzelo mnogo 
časa ogledovanje razstave ročnih in risar
skih del Cankarieve meščanske in osnov
ne šole. Ta razstava ie bila o b č u d o v a l 
vredna po svoii dovršenosti in raznovrst
nosti. 

Sprejeli so se sledeči predlogi: 
1. Učiteljice protestirajo, d*, se v Ma

riboru nastavbajo take poročene učite
ljice, ki imaio sooroge različnih stanov ali 
se omože le vsled tega da potem v mestu 
ostaneio. Tam ne službuico iz. živlienske 
notrebe, ker niih soprogi sami dobro za
služijo. Pri oddaji službenih mest se naj 
upošteva službena doba in kvalifikacija. 
i>otem šele rodbinske'razmere. 

2. Učiteljice ženskih ročnih del naj 
dobe tudi na nesistimiziranih mestih času 
nrimerno nagrado. 

3. Društvo učiteljic začne zbirati re
zervni fond za bolne učiteljice, ki so v sili. 


